
CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 ianuarie 2021 1 

 

REVISTA PRESEI 

 

 

 Banca Mondială a revizuit în scădere estimările privind redresarea 

economiei românești în 2021 

Economia românească ar urma să înregistreze în acest an un avans de 3,5%, după o 

contracţie de 5% în 2020, pentru ca în 2022 creşterea economică să accelereze 

până la 4,1%, conform celui mai recent raport privind perspectivele economiei 

mondiale, publicat marţi de Banca Mondială. 

În luna octombrie a anului trecut, Banca Mondială prognoza că economia 

românească se va contracta cu 5,7% în 2020, dar va înregistra o relansare de 4,9% 

în 2021. 

 

În ceea ce priveşte regiunea Europa şi Asia Centrală (ECA), în care este inclusă şi 

România, Banca Mondială se aşteaptă ca economia acestei regiuni să înregistreze 

un avans moderat de 3,3% în acest an şi subliniază că scenariul este condiţionat de 

distribuţia unui vaccin eficient la începutul lui 2021 în economiile avansate, pe 

marile pieţe emergente şi în economiile în curs de dezvoltare. De asemenea, 

scenariul pleacă de la ipoteza că tensiunile geopolitice nu vor escalada în regiune. 

 

Banca Mondială şi-a revizuit în jos şi prognozele privind creşterea economică 

mondială înregistrată în 2021, până la 4% de la 4,2% cât estima anterior, după o 

contracţie de 4,3% în 2020. Instituția a avertizat că o creştere a cazurilor de infecţie 

cu COVID-19 şi întârzierile în distribuirea vaccinurilor ar putea limita revenirea 

din acest an la doar 1,6%. 

 

"Pentru a depăşi impactul pandemiei este nevoie de eforturi pentru a îmbunătăţi 

mediul de afaceri, pentru a creşte flexibilitatea pe piaţa muncii şi a consolida 

transparenţa şi guvernanţa", a declarat preşedintele Băncii Mondiale, David 

Malpass. 
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Banca Mondială avertizează că perspectivele pe termen scurt sunt foarte incerte şi 

sunt posibile diferite scenarii. 

"Un scenariu pesimist, în care infecţiile continuă să crească şi lansarea vaccinului 

este întârziată, ar putea limita expansiunea globală la 1,6% în 2021. În schimb, un 

scenariu optimist în care pandemia este controlată cu succes şi vaccinarea se face 

cu rapiditate, creşterea economiei mondiale ar putea accelera până la 5%", se arată 

în cel mai recent raport al instituţiei financiare internaţionale. 

 

Grupul Băncii Mondiale, una dintre cele mai mari surse de finanţare şi de expertiză 

pentru ţările în curs de dezvoltare, ia măsuri rapide şi complexe pentru a ajuta ţările 

în curs de dezvoltare să îşi consolideze reacţia faţă de provocările generate de 

pandemie. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Prima măsură a noului Guvern în 2021: Schimbarea prefecților și 

subprefecților 

Ordinea de zi a ședinței de miercuri a Guvernului, prima ședință din 2021, este 

foarte săracă, având doar două puncte: un proiect de hotărâre de Guvern și un 

memorandum. Proiectul de HG vizează schimbarea de prefecți și subprefecți. 

Având în vedere că aceștia sunt reprezentanții Guvernului în țară, sunt schimbați 

odată cu noul Executiv. Actualii prefecți au fost numiți de Guvernul Orban. Acum, 

vor fi puși prefecți și din partea USR și UDMR, pe lângă PNL, în funcție de cum 

au negociat posturile. 

 

În ultima ședință din 2020, Guvernul a discutat în primă lectură, un proiect de act 

normativ privind delimitarea funcțiilor politice de cele publice. Cseke Attila, 

ministrul dezvoltarii, a spus că a propus Guvernului modificarea statutului 

prefectului astfel încât să nu mai fie înalt funcționari publici, ci să aibă funcție de 

demnitate publică. "Această situație pe care am avut-o până acum este o ipocrizie", 

a afirmat ministrul, care consideră că astfel sunt eliminate acele "tertipuri" prin 

care oameni veniți din sfera politică ajung înalt funcționari publici. 

 

https://www.agerpres.ro/economic-intern/2021/01/05/banca-mondiala-si-a-revizuit-in-jos-estimarile-privind-redresarea-economiei-romanesti-in-2021--638088
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Pe ordinea de zi se mai află și un memorandum cu tema: Aspecte organizatorice 

pentru operaționalizarea Centrului de competențe industrial, tehnologic și de 

cercetare în materie de securitate cibernetică (Centrul CYBER); desemnarea 

instituției coordonatoare și constituirea unui Grup de lucru interinstituțional pentru 

identificarea setului de măsuri necesar operaționalizării Centrului CYBER. 

 

Agenda ședinței de Guvern poate fi completată cu proiecte de acte normative 

incluse pe lista suplimentară. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Noi secretari de stat la Ministerul Sănătății și la Ministerul Investițiilor și 

Proiectelor Europene 

Noi secretari de stat au fost numiţi la Ministerul Sănătăţii şi la Ministerul 

Investiţiilor şi Proiectelor Europene. Potrivit unei decizii a premierului Florin Cîţu, 

Andreea-Anamaria Moldovan a fost desemnată secretar de stat la Ministerul 

Sănătăţii. 

Prim-ministrul a semnat şi numirea lui Marius Mihai Vasiliu ca secretar de stat la 

Ministerul Investiţiilor şi Proiectelor Europene. 

 

Au avut loc şi eliberări din funcţii. 

 

Nicolae Dragoş Garofil a fost eliberat din calitatea de secretar de stat în Ministerul 

Sănătăţii. 

 

Totodată, Diana Olivia Morar şi-a dat demisia din funcţia de secretar de stat la 

Ministerul Justiţiei. Premierul a semnat eliberarea ei din această calitate. 

 

Toate deciziile au fost publicate în Monitorul Oficial. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 

https://www.agerpres.ro/economic-intern/2021/01/05/banca-mondiala-si-a-revizuit-in-jos-estimarile-privind-redresarea-economiei-romanesti-in-2021--638088
https://www.agerpres.ro/politica/2021/01/05/noi-secretari-de-stat-la-ministerul-sanatatii-si-la-ministerul-investitiilor-si-proiectelor-europene--638161
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 MediaSind solicită DNA anchetarea șefei TVR pentru sabotarea funcționării  

TVR Moldova 

  

Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind  - Filiala MediaSind TVR solicită 

Direcției Naționale Anticorupție să ancheteze conducerea Societății Române de 

Televiziune sub aspectul săvârșirii unor fapte care pot constitui infracțiuni cum ar 

fi abuz în serviciu și constituire grup infracțional organizat, trafic de influență,  fals 

material în înscrisuri oficiale, fals intelectual,  uz de fals, fals în înscrisuri sub 

semnătură privată. 

  

Mediasind TVR a luat act de faptul că transmiterea programelor în format analog 

ale filialei SRTV din Republica Moldova, TVR Moldova, pe teritoriul țării, a fost 

suspendată pentru că președintele Societății Române de Televiziune, Doina 

Gradea, a refuzat, din martie 2020 și până în prezent, să achite obligațiile 

financiare pentru aceste servicii. Deși la toate somațiile primite din partea 

Întreprinderii de Stat Radiocomunicații din Republica Moldova, șefa TVR a 

promis că SRTV își va onora toate obligațiile contractuale, acest lucru nu s-a 

întâmplat. Mai mult,  aceasta nici nu a bugetat suma respectivă, motiv pentru care, 

în prezent, datoria SRTV, cu tot cu penalități, se ridică la suma de aproximativ 500 

000 de euro. 

  

Potrivit informațiilor primite de MediaSind TVR de la colegii din TVR Moldova, 

în prezent licența digitală, obținută în martie 2020, acoperă aproximativ 65% din 

teritoriu și doar în zonele urbane. Pentru recepționarea programelor în format 

digital, fiecare gospodărie ar trebui să aibă un receptor digital și un televizor de 

generație modernă. Licența analog însă, acoperea 92-95% din teritoriu, făcând 

posibilă recepționarea TVR Moldova și în mediul rural. 

Politica distructivă a șefei TVR împotriva funcționării TVR Moldova a fost 

devoalată și atunci când a propus votului Consiliului de Administrație ca bugetul 

din anul 2020  pentru funcționarea TVR Moldova să aibă zero lei pentru  investiții, 

ceea ce Doina Gradea și grupul ei de susținere din CA au și aprobat!  Aceasta, în 

condițiile în care la sfârșitul anului trecut, SRTV a returnat la bugetul de stat peste 

30 milioane de lei, timp în care Doina Gradea se lăuda în presă că „este al 3 an 

consecutiv când am făcut profit!” 

În schimb, din bugetul de aproximativ 100 de milioane de euro primit, șefa TVR a 

încheiat tot felul de contracte suspecte, fără  aprobarea CA, inclusiv pe diverse case 

de avocatură pentru a se război cu cei care dezvăluiau corupția din SRTV, sau pe 

diverse emisiuni în care erau invitați clienți și analiști politici. 

  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 ianuarie 2021 5 

 

Precizăm că mai multe controale ale Curții de Conturi au dezvăluit faptele de 

corupție din SRTV. Mai mult, ultimul raport al inspectorilor Ministerului de 

Finanțe constată prejudicii imense în sarcina șefei TVR, în derularea unui contract 

în valoare de  18.849.600 euro privind transmiterea prin satelit a programelor 

TVR., dar și infracțiuni cum ar fi: fals material în înscrisuri oficiale, fals 

intelectual,  uz de fals, fals în înscrisuri sub semnătură privată. (amănunte aici: 

Ministerul Finanțelor descoperă fapte de corupție în derularea unui contract în 

valoare de 18 849 600 euro, pentru transmiterea prin satelit a programelor 

Televiziunii Române! - )  

Procesul verbal al controlului a fost încheiat în 4 exemplare, unul pentru SRTV, 

unul pentru Ministerul de Finanțe, unul pentru ANAF, iar ultimul pentru organul 

de cercetare penală. Precizăm că până în prezent, nicio instituție a statului nu a luat 

vreo măsură privind rezultatul acestui control, ceea ce a oferit posibilitatea 

administrației Gradea să-și continuie, nestingherită, politică distructivă din fruntea 

serviciului public de televiziune. 

 
(Sursa: Departament Comunicare MediaSind TVR)                                   

 

 România își pregătește un lot nou de ambasadori: audieri maraton în 

Parlament 

Nouă persoane propuse pentru posturi de ambasadori ai României în străinătate vor 

fi audiate miercuri, începând cu ora 11,30, în comisiile parlamentare reunite pentru 

politică externă şi pentru comunităţile de români din afara ţării. 

Audierea, care ar fi trebuit să aibă loc pe 18 noiembrie 2020, în legislatura 

anterioară, a fost amânată deoarece programul comisiilor nu a putut fi aprobat de 

Biroul permanent al Senatului, din lipsă de cvorum, informează Agerpres.  

 

Miercuri vor fi audiaţi Nineta Bărbulescu - propusă pentru funcţia de ambasador în 

Malaezia, Dan Bălănescu - Indonezia şi Timorul de Est, Brânduşa Predescu pentru 

Bulgaria şi Daniela Laura Popescu - Marea Britanie. 

 

Audierile din Parlament îi vizează şi pe Cristian Istrate - propus ambasador în 

Federaţia Rusă, Daniela Sezonov-Ţane - India, Maldive, Bangladesh şi Nepal şi pe 

Dan Mihalache pentru Cipru. 

 

http://www.mediasind.ro/comunicate-1/ministerulfinantelordescoperafaptedecoruptieinderulareaunuicontractinvaloarede18849600europentrutransmitereaprinsatelitaprogramelorteleviziuniiromane
http://www.mediasind.ro/comunicate-1/ministerulfinantelordescoperafaptedecoruptieinderulareaunuicontractinvaloarede18849600europentrutransmitereaprinsatelitaprogramelorteleviziuniiromane
http://www.mediasind.ro/comunicate-1/ministerulfinantelordescoperafaptedecoruptieinderulareaunuicontractinvaloarede18849600europentrutransmitereaprinsatelitaprogramelorteleviziuniiromane
http://www.agerpres.ro/
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De asemenea, vor fi audiaţi Răzvan Rotundu - propus ambasador în Georgia şi 

Bogdan Mănoiu - în Canada. 

 

Pe 7, 19 şi 28 octombrie 2020, comisiile reunite ale Parlamentului au audiat alţi 22 

de candidaţi pentru posturi de ambasadori, toţi primind aviz favorabil. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Virgil Popescu: Consumatorul vulnerabil de energie va fi subvenţionat / 

Legea va fi modificată după 15 ianuarie 

Proiectul de lege care defineşte consumatorul vulnerabil din energie va fi aprobat 

cât mai curând, iar oamenii care au cu adevărat nevoie vor fi subvenţionaţi, a 

declarat, marţi, la Digi 24, ministrul Energiei, Virgil Popescu. 

 

"Consumatorul vulnerabil trebuia definit mai din timp şi azi am avut o discuţie cu 

doamna ministru Turcan (ministrul Muncii, Raluca Turcan n.r.), iar mâine o să îmi 

trimită proiectul de lege. Eu cred că în urma discuţiilor o să fie curând aprobat. (...) 

Nu l-am văzut încă, s-au ocupat colegii mei secretarii de stat, cu cei de la muncă, 

cu cei de la ANRE, ei s-au ocupat în Comitetul interguvernamental, nu-l cunosc 

exact, dar este pe acelaşi principiu: consumatorul vulnerabil va fi subvenţionat, 

oamenii vor plăti mai puţin, aceia care cu adevărat au nevoie de subvenţie", a 

precizat Virgil Popescu, la Digi 24. 

Întrebat de ce nu a intervenit Ministerul Energiei în disputa cu Autoritatea 

Naţională de Reglementare (ANRE) privind contractele pe care trebuie să le 

încheie consumatorii odată cu liberalizarea preţurilor la energie electrică, Popescu 

a răspuns că "liberalizarea acestui preţ şi regulile de pe piaţă le face ANRE, nu le 

face ministerul", potrivit Agerpres. 

Guvernul va modifica legea energiei electrice şi a gazelor naturale, după data de 15 

ianuarie 

 

 

https://www.agerpres.ro/politica/2021/01/05/noi-secretari-de-stat-la-ministerul-sanatatii-si-la-ministerul-investitiilor-si-proiectelor-europene--638161
https://www.agerpres.ro/economic-intern/2021/01/05/virgil-popescu-dupa-data-de-15-ianuarie-in-guvern-vom-actiona-modificand-legea-energiei-electrice--638187
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"Această trecere automată din piaţa reglementată în piaţa serviciului universal nu 

este o trecere normală. Este un abuz de poziţie dominantă pe care furnizorii îl 

folosesc. Ei au o bază de 6 milioane de clienţi reglementat pentru care nu au plătit 

niciodată. Deci asta este evident, când s-a făcut privatizarea, distribuţiile au luat 

distribuţiile de energie electrică, nu au luat clienţii. Automat au preluat această 

bază de date, au preluat clienţii, nu au plătit niciodată pe ei, iar acum îi folosesc ca 

şi monopol. Ori asta nu poate să rămână aşa. Nu pot să am eu monopol de 6 

milioane de clienţi pe care îi gestionez cum vreau şi dacă eu mâine spun că trec în 

regim concurenţial îi duc întâi prin serviciul universal care este mai scump: eu îl 

stabilesc că este mai scump cu 26%, la anumiţi furnizori cu 15%, cu 20% la alţii şi 

îi las pe aceşti 6 milioane să opteze într-o lună, două, trei. Oricum este foarte puţin, 

nu se vor muta. Mă refer la decizia ANRE (Autoritatea Naţională de Reglementare 

în Domeniul Energiei). Nici o lună, nici două, nici trei, nu sunt suficiente. Asta nu 

este soluţie", a menţionat Virgil Popescu la Digi24, citează Agerpres. 

 

Ministrul Energiei a subliniat că după data de 15 ianuarie, în Guvern se va acţiona 

modificând legea energiei electrice şi a gazelor naturale pentru a se stabili clar cum 

se face această liberalizare. 

 

"Am avut astăzi o discuţie cu ANRE, am avut şi cu Consiliul Concurenţei. Eu mai 

las ANRE să se mai gândească, dar am afirmat că după data de 15 ianuarie, în 

Guvern vom acţiona şi vom acţiona modificând legea energiei electrice şi a gazelor 

naturale să stabilim clar cum facem această liberalizare, dacă ANRE care este 

conform legii şi conform directivelor europene, cel care trebuie să reglementeze 

această liberalizare, nu poate s-o facă. Eu o să vin cu o propunere foarte clară: le-

am spus-o astăzi celor de la ANRE. Am verificat-o cu Consiliul Concurentei, este 

perfect concurenţială: nu trec oamenii obligatoriu în serviciul universal care este 

mai scump. Nu. Le ofer oamenilor să intre direct pe preţul concurenţial, cel mai 

ieftin al furnizorului actual şi, dacă nu le convine, se pot schimba, dar nu îi duc în 

serviciul universal care este cel mai scump. Deci, furnizorii au o bază de date de 

clienţi, ştiu profilul clientului, ştiu cât consumă, au ofertele în concurenţial care 

sunt mult mai ieftine decât oferta în serviciul universal", a explicat Virgil Popescu. 
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Acesta a adăugat că pe ordinul actual al ANRE această opţiune trebuie să se facă 

până în 31 ianuarie, însă marţi au discutat că prelungesc până la 31 martie, în 

aceleaşi condiţii. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Operaţionalizarea Centrului Cyber al UE la Bucureşti - pe agenda şedinţei 

de Guvern 

Un memorandum privind aspecte organizatorice pentru operaţionalizarea Centrului 

de competenţe industrial, tehnologic şi de cercetare în materie de securitate 

cibernetică al UE - Centrul Cyber, prima structură a Uniunii Europene care va avea 

sediul în România, se află pe agenda şedinţei de Guvern care va avea loc, miercuri, 

la Palatul Victoria. 

 

Potrivit Executivului, memorandumul vizează desemnarea instituţiei coordonatoare 

şi constituirea unui Grup de lucru interinstituţional pentru identificarea setului de 

măsuri necesar operaţionalizării Centrului Cyber. 

 

Memorandumul propune desemnarea Ministerului Finanţelor ca instituţie 

responsabilă pentru operaţionalizarea la Bucureşti a sediului centrului. 

 

De asemenea, se propune constituirea unui Grup de lucru interinstituţional, 

denumit GLI Cyber, sub autoritatea ministrului Finanţelor, pentru identificarea 

măsurilor necesare operaţionalizării la Bucureşti a centrului şi aprobarea elaborării, 

într-o etapă ulterioară, a actului normativ aferent pentru aprobarea tuturor 

cheltuielilor care vor fi suportate de statul român, inclusiv a celor legate de chirii şi 

utilităţi, pe o perioadă de 10 ani. 

 

România a fost desemnată, la sfârşitul anului trecut, ca statul membru UE care va 

găzdui sediul Centrului Cyber. 

 

Pe agenda şedinţei de Guvern de miercuri se mai află un proiect de hotărâre 

privind eliberări/numiri de prefecţi şi/sau subprefecţi. 

 

https://www.agerpres.ro/politica/2021/01/05/noi-secretari-de-stat-la-ministerul-sanatatii-si-la-ministerul-investitiilor-si-proiectelor-europene--638161
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Agenda reuniunii poate fi completată cu proiecte de acte normative incluse pe lista 

suplimentară. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Justiției, Stelian Ion, la HotNews.ro LIVE: CSM să aibă un drept 

de veto față de propunerile pentru șefia marilor parchete / Despre pensiile 

magistraților: Măsurile brutale nu ajută cu nimic 

Ministrul Justiției, Stelian Ion, a declarat la HotNews LIVE că își dorește ca CSM 

să aibă drept de veto în procedura de numire a procurorilor șefi ai marilor parchete. 

Astfel, în cazul unui aviz negativ, ministrul Justiției să țină cont de acesta și să reia 

selecția. „Trebuie o procedură pentru un echilibru. Mă interesează ca CSM să aibă 

un drept de veto față de propunerile ministrului. (...) Ministrul să facă propunerea, 

CSM să aibă un aviz obligatoriu de care ministrul să țină cont”, a spus el, 

precizând că aceasta este o prioritate în modificarea legilor justiției. 

În ceea ce privește pensiile magistraților, Stelian Ion a apreciat că există deschidere 

în sistem pe această temă și este nevoie de o discuție, dar nu în sensul în care a fost 

până acum când anumite proiecte legislative au fost adoptate de Parlament știindu-

se că nu vor trece de filtrul CCR. 

 

„Eu nu îmi doresc să mă aflu în treabă, ci ca propunerile Ministerului Justiției să 

treacă de filtrul CCR”, a spus el. 

Ministrul Justiției a precizat „va fi o discuție legată de cuantumul pensiilor” și își 

dorește să-i convingă pe magistrați că „suntem într-o societate în care oamenii o 

duc greu”. În privința cuantumului, acesta ar trebui să fie „în jurul salariului”. 

 

„Măsurile brutale nu ajută cu nimic”, a comentat Stelian Ion. 

Interviul integral și cele mai importante declarații ale ministrului Justiției: 
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După decizia CCR în cauza revocării lui Kovesi, mulți au vorbit despre apariția 

unui „super-ministru al Justiției”, care poate lua decizii de numire și revocare a 

șefilor parchetelor independent de orice alte puteri din stat. Trebuie reduse aceste 

puteri? 

 Am spus că din punctul meu de vedere e necesară o întărire a rolului CSM. 

Acum rolul ministrului e foarte important. Acum sunt eu ministru, în trecut 

au fost alții, vor fi alti miniștri. Trebuie o procedură pentru un echilibru. Mă 

interesează ca CSM să aibă un drept de veto față de propunerile ministrului. 

 Pe viitor văd o procedură: ministrul să facă propunerea, CSM să aibă un aviz 

obligatoriu de care ministrul să țină cont. 

 Nu mă refer la un anumit procuror șef, ci la procedura în sine. 

 Un proiect de lege este foarte necesar. Există mai multe propuse de MJ și 

aflate în dezbatere publică, cele trei legi ale justiției. 

 Aceste proiecte necesită o dezbatere mai îndelungată. 

 Am vorbit despre desființarea SIIJ. Sunt necesare modificări punctuale, 

unele se referă la numirea procurorilor de rang înalt, altele la libertatea de 

exprimare a magistraților. 

 Aceasta ar însemna un proiect de modificare punctuală a legilor aflate acum 

în vigoare. Apoi vom discuta acele variante în toamnă. E mai potrivit decât 

luna martie. 

 Vom vedea dacă planul de măsuri sau calendarul propus este cel mai bun. În 

programul de guvernare a fost trecut sfârșitul lunii martie. 

Le mențineți în forma actuală? Au fost asociații de magistrați care au acuzat că au 

fost făcute fără consultarea magistraților și că ar conține multe probleme. 

 Eu văd modificarea în două trepte: punctual și ulterior după consultări cu 

asociațiile... Am primit semnale de nemulțumire că a fost o grabă mare. 

Legile importante nu se fac în mare grabă. 
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 Această idee ca în urma avizului CSM propunerea să revină la MJ se 

regăsește în proiectul în dezbatere. Nu e reținută ideea avizului conform. În 

momentul în care CSM zice nu, să reluăm procedura. 

Rolul președintelui: 

 Proiectul de lege așa cum e în dezbatere, vizează un rol. Poate refuza 

propunerea pe legalitate. 

 Pentru aceste chestiuni, după ce voi completa echipa, vom lua împreună 

decizia. E una dintre urgențele pe care le văd inserate în propunerile de 

corectare rapidă. 

Ce alte urgențe mai vedeți? 

 Este foarte important ca procurorii să știe că în prezent se desfășoară 

procedura de selecție a procurorilor europeni delegați. 

 Îi îndemn să se înscrie la concurs. 

 S-au înscris destul de puțini. Îmi doresc să fie mulți înscriși. 

 Sunt înscriși mai puțin de 5. 

Există o reticență în rândurile procurorilor în sensul în care cărțile nu se joacă chiar 

corect? 

 Este posibil. 

 100% nu sunt făcute jocurile. Dacă în trecut a existat această percepție, 

acum nu există acest lucru. 

 Eu văd în viitor un sistem care să nu supună acești conducători ai 

parchetelor, acești magistrați unor presiuni - și voi lupta cât pot de mult 

pentru ca ei să nu fie supuși acestor presiuni, care există, sunt reale și vin din 

multiple direcții. 

Simțiți o demotivare a procurorilor de a ataca dosare grele? 

 Nu. Tocmai am semnat cererea președintelui privind un politician, Costel 

Alexe. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 5 ianuarie 2021 12 

 

 Am avut o discuție cu dna procuror general. Am avut o discuție foarte bună. 

Voi avea și la DNA și DIICOT. Eu simt că a existat o presiune, dar cred că 

schimbarea aceasta le dă speranțe. 

Mergeți mai departe cu echipa dlui Predoiu la șefia marilor parchete? 

 E o chestiune care ține de stabilitate. Să schimbi procurorii generali odată cu 

miniștrii e o chestiune nesănătoasă. 

 Voi căuta colaborare și voi cere colaborare. 

 În spațiul public există tot felul de contestări. Mă interesează să văd eu cum 

decurge această colaborare. 

Despre selecția procurorului șef al DIICOT: 

 Interimatul nu face bine, dă un sentiment de provizorat, de incertitudine. 

 Îmi propun să facem acea selecție. 

 Dacă nu se modifică legislația la primul răspuns. Voi face în așa fel încât să 

țin cont de avizul CSM. 

 Eu consider că ministrul Justiției poate retrage acea propunere înainte ca 

președintele să semneze numirea. Mă voi consulta și cu ceilalți factori. 

Ați luat în calcul o OUG pentru desființarea SIIJ? 

 Să desființezi anumite instituții, să faci modificări ar însemna să iei niște 

decizii foarte importante. 

 Poate fi rezolvată prin lege.Cred că până la sfârșitul lunii martie poate fi 

adoptată. 

Care sunt celelalte urgențe? 

 Mai sunt alte solicitări și proiecte foarte importante. De exemplu, ne 

îndepărtăm spre un blocaj în privința admiterii în magistratură. 

 Astfel de reglementări am în vedere. 
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 Dacă se pensionează oameni și nu avem suficiente admiteri în magistratură 

vom intra într-un blocaj. 

 Majorarea vârstei de pensionare e discutată de mult timp, dar vreau o altă 

abordare. Eu îmi doresc ca oamenii din sistem să-și dorească să rămână. 

Există o intenție politică reală de a opri acest val. 

 Nu vreau să înțeleagă că se încearcă oprirea lor forțată. E mare păcat să nu 

facă ce le-a plăcut să facă. 

Aveți vreo statistică? 

 În privința judecătorilor, din iulie până în prezent au fost în jur de 90 de 

pensionări. Mâine o să am o discuție la CSM. 

 Semnalele pe care vreau să le dau sunt de a rămâne în profesie. 

 Dacă aceasta e măsura cea mai potrivită avem inclusiv în vedere renunțarea 

la pensionarea anticipată. 

Despre reformarea CCR? 

 Sunt modificări care se pot face prin lege, la altele e nevoie de modificarea 

Constituției. 

 În programul de guvernare nu sunt precizate exact modificările. Au fost 

discuții legate de modalitatea de numire a judecătorilor, care e politică. Sunt 

mai multe variante: fiecare putere în stat să desemneze câte trei judecători. 

Mai sunt și alte discuții în spațiul public. 

 În Parlament se va crea o comisie. Măcar într-o perioadă rezonabilă de timp 

să avem un proiect de revizuire. 

 Nu mă aștept ca judecătorii să-și dorească mari modificări. 

 Dacă avem răbdare și dorința de dialog cred că modificările se vor face. 

Despre transpunerea deciziei CEDO în cazul Kovesi: 

 Ne referim la discuția anterioară privind propunerea MJ și revocarea 

procurorilor de rang înalt. 
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 Putem avea o procedura ca numirea să fie mai ușor de făcut și revocarea mai 

greu de făcut. 

 E un plan de măsuri, sunt câteva nuanțe de modificat. 

Ce faceți cu pensiile magistraților? 

 Eu îmi doresc să asigurăm stabilitatea. De principiu, a fost discuția legată de 

contributivitate. 

 Nu îmi doresc să mă aflu în treabă, ci propunerile MJ să treacă de filtrul 

CCR. 

 Va fi o discuție legată de cuantumul pensiilor. 

 Îmi doresc să îi convingem că suntem într-o societate în care oamenii o duc 

greu. 

 Dacă vorbim de solidaritate și înțelepciune, trebuie să fim raționali. 

 Cuantumul pensiilor - ar trebui să fie în jurul salariului. 

 Măsurile brutale nu ajută cu nimic. Eu am observat că la unii magistrați 

există o deschidere. 

Întrebare cititor: nu credeți ca diurna de 2% din brut pe care o primesc magistrații 

este furt cu legea in mana? 

 Nu pot să fac o astfel de afirmație. Există pe rolul instanțelor dosare care se 

referă la drepturilor magistraților. Trebuie să luăm măsuri, suntem pe poziții 

antagonice. Eu sunt obligat să țin cont de ce zice legea. E posibil la un 

moment dat să existe un conflict neplăcut. 

 În momentul în care legea spune într-un fel și ai o hotărâre judecătorească 

care spune altceva poate exista un conflict între legiuitor și puterea 

judecătorească. Nu-mi doresc așa ceva. 

Ce ați găsit la Ministerul Justiției? 
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 Erau 5 posturi de secretari de stat, erau ocupate 3, doi au fost aleși 

parlamentari. Am făcut o propunere de numire, în persoana lui Alex 

Dimitriu. 

 Eu îmi doresc să am formula completă. 

 Sunt importante numirile de consilieri. Sunt mai multe funcții 7 consilieri ai 

ministrului, 8 consilieri personali. Îmi doresc formula completă. 

Considerați că înregistrările obținute în baza mandatelor de siguranță națională ar 

trebui sau nu folosite în procesele penale? Știm că exista o decizie de 

neconstituționalitate a CCR, există și un proiect inițiat de Cătălin Predoiu... 

 Există mai multe variante. PG a venit cu o propunere. Ideea e simplă: în 

anumite împrejurări SRI poate surprinde anumite infracțiuni. În situații 

excepționale, și există înregistrări irepetabile. în astfel de situații eu consider 

să servească drept probe, dar nu să se transforme în activitate curentă. 

 Povestea cu SRI a ținut subiectul știrilor timp de câțiva ani. SRI are cu totul 

alt rol și nu se va abuza pe viitor de acest rol. 

 Judecătorii trebuie să aibă posibilitatea să verifice legalitatea acelor probe și 

dacă există o astfel de procedură și judecătorul are ultimul cuvânt, există un 

filtru important. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

  Autoritățile anunță că a doua etapă a campaniei de vaccinare este estimată 

să înceapă după 15 ianuarie și va cuprinde peste cinci milioane de persoane. 

Vor fi vaccinați cei cu vârsta peste 60 de ani sau cu boli cronice și persoanele 

care deservesc activități esențiale. 

Anunțul a fost făcut de coordonatorul campaniei de vaccinare, medicul militar 

Valeriu Gheorghiță, într-o conferință de presă la care au mai participat Andrei 

Baciu, secretar de stat în Ministerul Sănătății și Vicepreședintele CNCAV, Adriana 

Pistol, directorul Centrului Național de Supraveghere și Control al Bolilor 
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Transmisibile din cadrul INSP, și doctorul Călin Alexandru, Departamentul pentru 

Situații de Urgență. 

Principalele declarații: 

”Pe 26 decembrie în România au ajuns la Cantacuzino cele zece mii de doze 

distribuite simbolic, plus cele 150 de mii de doze pe care le-am primit până la 

sfârșitul lui decembrie 2020. Mâine urmează să vină alte 150 de mii de doze. În 

ianuarie urmează să primim 600 de mii de doze distribuite în tranșe săptămânale. 

Pe 27 decembrie a demarat campania de vaccinare în cele zece unități de boli 

infecțioase din țară. În aceste centre au fost vaccinate 3.317 de persoane. 

Etapa întâi a început efectiv pe 30 decembrie, numărul estimat al persoanelor 

eligibile este 250 de mii de. Ieri au fost vaccinate 13 mii de persoane, iar în total 25 

de mii. Azi erau peste 13 mii de persoane vaccinate până la ora 14. La acest 

moment campania de vaccinare se desfășoară în 251 de centre.  

Etapa a II-a a campaniei estimăm că poate să înceapă după data de 15 ianuarie, 

vom începe cu persoanele internate în centrele medico-sociale, unde sunt internate 

aproximativ 40 de mii de persoane. Vorbim de aproximativ patru milioane de 

persoane peste 60 de ani și cu boli cronice, care vor fi vaccinate în etapa a doua. 

Acestora li se mai adaugă 1,5 milioane de persoane care deservesc activități 

esențiale. 

În ceea ce privește etapa a III-a, începutul lunii aprilie e un termen realist pe care îl 

putem lua în calcul, însă e un termen estimat. 

Ritmul de vaccinare pentru etapa I probabil va fi în creștere, încă sunt persoane 

care nu s-au înscris în platforma de programare. Un avantaj ala acestei platforme 

este că își blochează atât doza de vaccin, cât și programarea”. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Creditele ipotecare în lei au atins un nou maxim în noiembrie 2020, în timp 

ce dobânzile scad la noi minime: Rata la ipotecarele în lei a coborât la 5,15%, 

minimul ultimilor doi ani şi jumătate 

Românii au contractat de la bănci în luna noiembrie 2020 credite ipotecare noi în 

lei în valoare de peste 1,47 mld. lei, marcând cel mai ridicat nivel din ultimul an, o 

valoare uşor mai ridicată, de 1,48 mld. lei, fiind înregistrată în octombrie 2019. 

 

Analizând evoluţia din ultimii ani, se observă că ipotecarele în lei din noiembrie 

2020 au atins al doilea maxim din ultimii trei ani şi jumătate. 

 

În 2020, al doilea vârf al finanţărilor noi retail pentru locuinţe, de 1,36 mld. lei, a 

fost în octombrie, iar al treilea nivel, de 1,29 mld. lei, în iulie. 

 

La cealaltă extremă, cel mai mic volum al ipotecarelor noi din primele 11 luni din 

2020 a fost în iunie, de doar 0,9 mld. lei. 

 

Comparativ cu noiembrie 2019, ipotecarele noi în lei erau în noiembrie 2020 mai 

mari cu 9,77%, respectiv cu 131,3 mil. lei. 

 

Dobânda medie la creditele ipotecare noi în lei a rămas în primele 11 luni din 2020 

peste 5%. Cel mai ridicat nivel al DAE la ipotecarele în lei din 2020 a fost în 

februarie şi martie, de 5,75%. Iar cel mai scăzut nivel DAE la ipotecarele în lei, de 

5,15%, a fost înregistrat în noiembrie 2020, acesta fiind şi minimul ultimilor doi 

ani şi jumătate. 

 

Pe lângă scăderea dobânzilor, un impuls asupra ascensiunii creditelor ipotecare noi 

din lunile de toamnă din 2020 este posibil să fie legat şi de finanţările acordate prin 

noul program numit Noua casă, care a demarat la începutul toamnei. 

 

Programul Noua casă a adus dublarea plafonului pentru credite la locuinţele noi, la 

140.000 euro, dar şi avansul minim s-a triplat, de la 5% la 15%. 
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Cu excepţia lunii iunie, nivelul creditelor ipotecare noi în lei a depăşit în fiecare 

lună din perioada ianuarie - noiembrie 2020 pragul de 1 mld. lei. Totodată, cu 

excepţia lunilor iunie şi octombrie, în celelalte luni din 2020 ipotecarele noi în lei 

au fost peste nivelurile din lunile similare din 2019. 

 

Pe ansamblul primelor 11 luni din 2020 volumul cumulat al creditelor ipotecare 

noi în lei a depăşit 13 mld. lei, fiind în creştere cu 991,7 mil. lei, respectiv cu 8,2% 

faţă de nivelul ipotecare noi în lei din 11 luni din 2019. 

 

Majoritatea creditelor ipotecare noi (peste 97%) sunt în lei. 

 

Pe componenta de valută, creditele ipotecare noi în euro pentru populaţie au ajuns 

în noiembrie 2020 la 2,29 mld. euro (peste 11 mld. lei), reprezentând aproximativ o 

treime din nivelul din noiembrie 2019. Acesta a fost cel mai mic nivel lunar al 

ipotecarelor noi în valută din 2020. 

 

Volumul total al creditelor ipotecare retail noi, în lei şi în euro, a depăşit 13,3 mld. 

lei în primele 11 luni din 2020, fiind cu 1 mld. lei, respectiv cu 8,2% peste nivelul 

creditelor ipotecare noi în lei şi euro din ianuarie - noiembrie 2019. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Antreprenorii pot primi până la 200.000 de euro prin Măsura 3 – Granturi 

pentru investiții. Termenul limită pentru înscrieri 

 Până pe 29 ianuarie te mai poți înscrie pentru măsura: granturi pentru 

investiții 

 Măsura granturi pentru investiții are un buget de 478.250.500 de euro 

 La IMM Invest te poți înscrie până la 30 iunie 2021 

Dacă pui pe un cântar câștigătorii pandemiei și pierzătorii ei, din păcate balanța se 

va înclina pentru cea de-a doua variantă. Dar dacă ești antreprenor, poți apela la o 

măsură de sprijin financiar. 
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Până pe 29 ianuarie încă poți să te înscrii pentru Măsura 3 din schema de ajutor de 

stat, este vorba de granturi pentru investitii. Poți primi între 50.000 de euro și 

200.000 de euro. Dar când faci investiția, trebuie să participi și tu cu o sumă de 

bani, între 15 și 30%. 

Îți reamintesc și de IMM Invest, programul se prelungește și te poți înscrie până la 

finalul lunii iunie 2021. În cadrul acestui program poți obține între 500.000 și 10 

milioane de lei pentru afacerea ta, statul poate garanta până la 90%, iar dobânzile 

vor fi subvenționate. 

Cel mai probabil prin februarie – martie te vei putea înscrie pentru schema de 

sprijinire HoReCa și poți primi granturi care vor acoperi 20% din cifra de afaceri. 

Dar suma primită nu poate depăși 800.000 de euro. Statul estimează că acest ajutor 

va ajunge la peste 73.000 de beneficiari, pierzători ai crizei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Pe piaţa interbancară ROBOR la 3 luni a scăzut sub 2%, fiind cotat marţi la 

1,91% 

Indicele ROBOR la 3 luni, cel mai folosit indicator pentru credite, a scăzut ieri la 

1,91% faţă de 2,01% cât a fost luni, în prima zi a anului.  

Cea mai mare parte a anului trecut ROBOR la trei luni a stat peste 2%, deşi 

dobânda de penalizare la BNR este de 2%, iar cotaţiile ar fi trebuit să fie sub acest 

nivel. 

Indicele ROBOR la 3 luni, în funcţie de care se calculează dobânzile variabile 

pentru creditele retail în lei, contractate înainte de luna mai 2019, a încheiat anul 

2020 la 2,03% pe an. 

Comparativ, la începutul anului 2020, ROBOR la 3 luni era de 3,19% pe an. 

ROBOR la 3 luni reprezintă dobânda la care băncile îşi acordă împrumuturi cu o 

maturitate la trei luni. 
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Totodată, ROBOR este indicatorul monetar în funcţie de care se calculează 

dobânzile variabile pentru creditele de consum şi ipotecare acordate în lei înainte 

de luna mai 2019. 

Pentru creditele retail noi în lei din primăvara anului 2019 a fost introdusă o nouă 

referinţă - indicele de referinţă trimestrial pentru creditele acordate consumatorilor 

- IRCC - care a înlocuit ROBOR în contractele de credit retail în lei.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Titluri de stat Fidelis denominate în euro, tranzacţii de 55 milioane lei marţi 

la Bursa de la Bucureşti. Pe titlurile de stat denominate în lei, rulajul s-a 

ridicat la 1,3 mil. lei 

Investitorii au tranzacţionat marţi la Bursa de la Bucureşti titluri de stat Fidelis 

denominate în euro în valoare de 55 de milioane de lei, fiind schimbate un număr 

de 110.514 titluri în 64 de tranzacţii, potrivit datelor agregate de ZF. 

 

Astfel, cea mai mare parte a rulajului a fost asigurat de tranzacţii cu titluri de stat 

R2512AE, scadente la 5 ani şi cu o dobândă anuală de 1,85%, unde investitorii au 

schimbat un număr de 110.500 de instrumente în 62 de tranzacţii, pentru 54,96 de 

milioane de lei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Președintele Iohannis încuviințează cererea DNA de începere a urmăririi 

penale împotriva lui Costel Alexe, fost ministru al Mediului în Guvernul 

Orban, acuzat de luare de mită în primăvara anului trecut. 

Costel Alexe a fost ministru al Mediului, Apelor și Pădurilor în Guvernul Orban, 

între 4 noiembrie 2019 și 5 noiembrie 2020, dată la care a devenit Șeful Consiliului 

Județean Iași și a fost înlocuit de Mircea Fechet. 
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DNA a transmis luni, prin intermediul unui comunicat de presă, că ”în perioada 

martie-aprilie 2020, Alexe ar fi pretins, în mod direct, de la managerul unui 

combinat siderurgic, 22 de tone de produse din tablă, în valoare de peste 100 de 

mii de lei, pentru o firmă condusă de o rudă a sa. În schimbul alocării cu titlu 

gratuit a materialelor respective, combinatul respectiv ar fi primit certificate de 

emisii de gaze cu efect de seră la care ar fi avut oricum dreptul, iar aprobarea 

acestora făcea parte din îndeplinirea atribuțiilor de serviciu ale ministrului. În 

același timp, ministerul trebuia să monitorizeze măsurile luate de această societate 

comercială pentru închiderea unui depozit de deșeuri neconforme”. Fostul 

ministru a respins acuzațiile și a precizat într-un comunicat că ”nu am cerut și 

nu am luat în întreaga mea activitate publică foloase necuvenite cu încălcarea 

legii”. 

În același comunicat, pentru că este vorba despre un fost ministru și deputat, DNA 

a transmis că i-a cerut președintelui să emită cererea de urmărire penală. 

Administrația Prezidențială a informat Instanța Supremă cu privire la această 

cerere. 

Mesajul transmis de Administrația Prezidențială: 

”Președintele României, domnul Klaus Iohannis, a transmis marți, 5 ianuarie a.c., 

ministrului justiției, domnul Stelian-Cristian Ion, cererea de urmărire penală a 

domnului Costel Alexe, în calitate de fost ministru al mediului, apelor și pădurilor 

în perioada 4 noiembrie 2019 – 5 noiembrie 2020, pentru faptele ce fac obiectul 

Dosarului penal nr. 176/P/2020 al Parchetului de pe lângă Înalta Curte de Casație 

şi Justiție – Direcția Națională Anticorupție – Secția de combatere a corupției, sub 

aspectul săvârșirii de către acesta a infracțiunilor de luare de mită, prevăzută de art. 

289 alin. (1) din Codul penal raportat la art. 7 lit. a) din Legea nr. 78/2000, și 

instigare la săvârșirea infracțiunii de delapidare, prevăzută de art. 47 raportat la art. 

295 alin. (1) din Codul penal cu aplicarea art. 308 alin. (1) din Codul penal, în 

concurs, conform art. 38 alin. (1) din Codul penal, urmând a se proceda conform 

legii, având în vedere solicitarea Procurorului General al Parchetului de pe lângă 

Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, în temeiul dispozițiilor art. 109 alin. (2) din 

Constituția României, republicată, ale Legii nr. 115/1999 privind responsabilitatea 
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ministerială, republicată, cu modificările şi completările ulterioare, luând în 

considerare şi Decizia Curţii Constituţionale nr. 270/2008. 

Totodată, Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie a fost înștiințat cu 

privire la formularea acestei cereri”. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Eurostat: Aproape jumătate din populația României (45,8%) trăiește în 

locuințe supraaglomerate. Deși procentul a scăzut constant în ultimii ani, este 

în continuare cel mai ridicat din UE. 

 

Clasamentul celor mai aglomerate locuințe este completat de Letonia (42,2%) și 

Bulgaria (41,1%). Cele mai scăzute rate de supraaglomerare s-au înregistrat în 

Cipru (2,2%), Irlanda (3,2%), Malta (3,7%) și Țările de Jos (4,8%). 

În Uniunea Europeană, 17,2% din populație locuia în gospodării supraaglomerate 

în 2019, adică nu dispunea de suficiente camere în comparație cu dimensiunea 

gospodăriei. În timpul carantinei instituite de autorități din cauza pandemiei, 

supraaglomerarea a devenit mai vizibilă în momentul în care copiii au început să-și 

desfășoare activitățile în aceleași camere cu părinții care încercau să lucreze de 

acasă. 

 

 

https://www.biziday.ro/eurostat-aproape-jumatate-din-populatia-romaniei-458-traieste-in-locuinte-supraaglomerate-desi-procentul-a-scazut-constant-in-ultimii-ani-este-cel-mai-ridicat-din-ue-unde-media-este-de-172/locuinte-eurostat1/
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Eurostat explică faptul că o locuință este considerată supraaglomerată, printre 

altele, atunci când fiecare membru al familiei cu vârsta între 12-17 ani nu are 

propria sa cameră sau nu există o cameră separată pentru fiecare pereche de copii 

de sub 12 ani. 

În același timp, în UE, mai mult de una din trei persoane (32,7%) locuia în locuințe 

subocupate în 2019 (locuințele prea mari, cu prea multe camere pentru nevoile 

gospodăriei respective). Aproape trei sferturi din populația din Malta (72,6%), 

Cipru (70,5%) și Irlanda (69,6%) ocupa o astfel de locuință. Procentul depășește 

jumătate din populația țării în Spania (55,4%), Luxemburg (54%) și Belgia 

(53,9%). 

În schimb, doar 7,7% din populația României trăiește în astfel de locuințe 

subocupate, după care urmează Letonia (9,6%), Grecia (10,7%), Bulgaria (11,5%). 

(Sursa: biziday.ro) 

 


